
Oświadczenie złożone 

przez senator Beatę Małecką-Liberę 

na 61. posiedzeniu Senatu 

w dniu 30 marca 2023 r. 

Oświadczenie skierowane do minister klimatu i środowiska Anny Moskwy 

Szanowna Pani Minister! 

Postępujące zmiany klimatyczne każą mi upomnieć się o zagwarantowanie należytej ochrony przyrody na 

terenie naszego kraju. W szczególny sposób należy potraktować lasy jako element infrastruktury krytycznej. 

O ile w tym zakresie właściwe działania wymagają przyjęcia szerokiej i długofalowej strategii całego 

państwa, co wymaga koordynacji na poziomie Rady Ministrów, o tyle jednak na podstawie obowiązujących 

regulacji ministerstwo może zacząć już teraz realizację programów odpowiedzialnej polityki leśnej 

na terenach zurbanizowanych. 

Drzewa bowiem na terenach zurbanizowanych m.in. produkują tlen, pochłaniają zanieczyszczenia 

i poprawiają jakość powietrza, regulują temperaturę i gospodarkę wodną, wpływają na dobrostan ludzi 

i zwierząt, podnoszą atrakcyjność inwestycyjną miejscowości lub ulic oraz wartość nieruchomości. Niestety, 

w wielu polskich miastach poziom skażenia powietrza należy do rekordowych w Europie. 

Chciałabym przypomnieć, że zgodnie z zarządzeniem nr 58 podległego ministrowi dyrektora generalnego 

Lasów Państwowych z dnia 5 lipca 2022 r. w sprawie wprowadzenia „Wytycznych do zagospodarowania 

lasów o zwiększonej funkcji społecznej na gruntach w zarządzie Lasów Państwowych” wyznacza się 

w nadleśnictwie obszary o zwiększonej funkcji społecznej, które obejmują lasy intensywnie użytkowane 

rekreacyjnie, tereny leśne w bezpośrednim sąsiedztwie ośrodków wypoczynkowych oraz lasy uzdrowiskowe 

w strefach A i B (w rozumieniu ustawy z dnia 28 lipca 2005 r. o lecznictwie uzdrowiskowym, uzdrowiskach 

i obszarach ochrony uzdrowiskowej oraz o gminach uzdrowiskowych) – §2 pkt 4 i 5 wytycznych. 

Co istotne, w lasach o zwiększonej funkcji społecznej prowadzenie gospodarki leśnej ukierunkowane jest 

na zachowanie ich charakteru oraz utrzymanie walorów krajobrazowych lasu (§3 pkt 2 wytycznych), zaś 

w planowaniu i realizowaniu prac z zakresu gospodarki leśnej należy brać pod uwagę w większym zakresie 

intensywność użytkowania rekreacyjnego lasu przez społeczeństwo (§3 pkt 3 wytycznych). 

To oznacza, że w strefach lasu, którym przyznano kategorię zwiększonej funkcji społecznej, znacząco 

utrudnione jest prowadzenie obserwowanych ostatnio na dużą skalę cięć rębnych drzewostanu. 

Jak wynika jednak z deklaracji Lasów Państwowych, „realizacja nowych regulacji będzie następowała 

stopniowo wraz z nowymi planami urządzenia lasu”. Każdego roku mają powstawać plany dla 

ok. 40 nadleśnictw (10% w kraju). 

W moim odczuciu, mając na względzie ciężar gatunkowy poruszanej kwestii, należy podjąć wszelkie 

możliwe działania zmierzające do zwiększenia liczby nowych planów urządzania lasu, tak aby rokrocznie 

obejmować nimi większą niż prognozowana liczbę nadleśnictw. 

Kierując się zatem troską o dobro obecnych i przyszłych pokoleń Polaków, jak również interesem naszego 

państwa, apeluję do Pani Minister o wypracowanie – razem z dyrekcją generalną Lasów Państwowych, 

a także z jednostkami samorządu lokalnego, na podstawie aktualnych regulacji – planu ochrony lasów 

na terenach zurbanizowanych, celem zabezpieczenia ich przed wycinką i wyniszczeniem. 

Z wyrazami szacunku 

Beata Małecka-Libera 


